

MESSAGE FROM MONSIEUR FRANCOIS MITTERRAND  
PRESIDENT OF THE FRENCH REPUBLIC

TO

THE RT. HON. MARGARET THATCHER, M.P.  
PRIME MINISTER OF GREAT BRITAIN

Paris, 20 June 1984

"Dear Prime Minister,

We shall be meeting at Fontainebleau for the second Council, to be held in the first six months of 1984. In order to prepare the meeting in the best conditions, I should like, in the light of our conversations, to set out for you the main features.

Since Brussels and following the Stuttgart and Athens Councils, substantial progress has been achieved in Community affairs.

One matter, however, remains in dispute: this is the correction of the budgetary imbalances, failure to settle which is holding up the increase in own resources and is consequently threatening to deprive the Community of the funds that will be necessary when it is enlarged to include Spain and Portugal.

We shall examine this problem at the same time as the problem of the 1984 budget.

But I think that we must now place the development of the Community in the political perspective required in the best interests of Europe and of each of our countries.

- 1) We must first of all provide for a thoroughgoing discussion on the main international questions: East-West relations, negotiations on disarmament, economic relations, the problems of debt and aid to the third world and subjects of current interest (the Near and Middle East, Central America, Southern Africa, or any other question that any of us may wish to raise).
- 2) We could take stock of Community policies and emphasise the necessity of confirming some new directions, particularly on the environment, "social space", culture and research.
- 3) It would be desirable to collect together under the general theme of Citizens' Europe a unified complex of concrete measures: free movement of persons, goods and services, the equivalence of diplomas and freedom of establishment, but also some stimulating initiatives about which I would like to speak to you.
- 4) We should, next, examine the state of negotiations on the renewal of the Lomé Convention and confirm our instructions with a view to arriving at a satisfactory and rapid conclusion.

5) Finally, I come to what could be the dominant theme of this European Council: the strengthening of European union. The time has in fact come to give a new impetus to the building of Europe and, to this end, to start discussion on ways of achieving it. Setting aside the question of the President of the future Commission, our discussions would be concentrated around such subjects as the confirmation of progress achieved recently in voting practice, in accordance with the Treaty, the establishment or strengthening of the Secretariat for Political Cooperation, etc.

Having thus set out for you the general outlines within which we will be working, it seems to be preferable not to add, before the European Council takes place, draft "conclusions" which would be superfluous. I will propose to you at Fontainebleau, to close each of these exchanges, a brief draft conclusion that can be amended on Monday night having regard to your observations.

I am well aware that this is a particularly full agenda. But this is due both to the international situation which calls for a reaction from us and to the demands made by the development of the Community for which we are collectively responsible. I hope that you will be willing to participate fully in this task. It is a question of planning together our common future and fulfilling our duty as Europeans to our peoples who have just expressed their collective opinions.

I look forward to the pleasure of receiving you soon at Fontainebleau.

Complimentary close

signed: François Mitterrand"

AMBASSADE DE FRANCE

LONDRES

21st June, 1984

PRIME MINISTER'S  
PERSONAL MESSAGE  
SERIAL No. 1111AA/84.

Seen by Me  
copied & forwarded  
CAB. Office - Translation  
obtained

MASTER

OPS

EUFOPOL: Council: P618 Dear Prime Minister,

CDR  
—

I have just received a message from Monsieur François Mitterrand, President of the French Republic, addressed to you.

I enclose it herewith.

Yours sincerely

A. Grenier

Alain Grenier  
Chargé d'Affaires a.i.

The Rt. Hon. Margaret Thatcher, M.P.,  
Prime Minister,  
10 Downing Street,  
LONDON S.W.1

MESSAGE OF MONSIEUR FRANCOIS MITTERRAND  
PRESIDENT OF THE FRENCH REPUBLIC

TO

THE RT. HON. MARGARET THATCHER, M.P.  
PRIME MINISTER OF GREAT BRITAIN

Paris, le 20 juin 1984

"Madame le Premier Ministre,

Nous allons nous retrouver à Fontainebleau pour le deuxième Conseil des six premiers mois de 1984. Afin de le préparer dans les meilleures conditions, je souhaite, à la lumière de nos entretiens, vous en préciser les principales caractéristiques.

Depuis Bruxelles et à la suite des Conseils de Stuttgart et d'Athènes, des progrès substantiels ont été accomplis dans la vie communautaire.

Un contentieux subsiste toutefois : il s'agit de la correction des déséquilibres budgétaires, dont le non-règlement différait l'augmentation des ressources propres et, par voie de conséquence, menace de priver la Communauté des moyens qui seront nécessaires lors de l'élargissement à l'Espagne et au Portugal.

..../....

Nous examinerons ce problème en même temps que celui du budget 1984.

Mais je crois qu'il nous faut maintenant placer le développement de la Communauté dans la perspective politique que commandent les intérêts bien compris de l'Europe et de chacun de nos pays.

1) Il conviendra d'abord d'organiser un débat approfondi sur les grandes questions internationales : relations est-ouest, négociations sur le désarmement, relations économiques, problèmes de la dette et de l'aide au tiers-monde, sujets d'actualité (Proche et Moyen-Orient, Amérique Centrale, Afrique australe, ou toute autre question que l'un d'entre nous souhaitera aborder).

2) Nous pourrions faire le point sur les politiques communautaires et souligner la nécessité de confirmer quelques orientations nouvelles, notamment pour l'environnement, l'espace social, la culture et la recherche.

3) Il serait souhaitable de rassembler sous le thème de l'Europe des Citoyens un ensemble de mesures concrètes : liberté de circulation des personnes, des biens et des services, équivalence des diplômes et libre établissement, mais aussi quelques initiatives stimulantes dont j'aimerais vous entretenir.

4) Nous devrions ensuite examiner l'état de la négociation sur le renouvellement de la Convention de Lomé, et confirmer nos instructions en vue d'une conclusion satisfaisante et rapide.

.../...

5) J'en viens enfin à ce qui pourrait être le thème dominant de ce Conseil Européen : le renforcement de l'union européenne. Le moment est en effet venu de donner une impulsion nouvelle à la construction de l'Europe et d'ouvrir, à cet effet, un débat sur les moyens d'y parvenir. Si l'on met à part la question du Président de la future commission, nos discussions se concentreraient autour de sujets tels que la confirmation des progrès accomplis récemment dans la pratique du vote, conformément au traité, la création ou le renforcement du Secrétariat pour la coopération politique, etc.

Vous ayant ainsi exposé le cadre de nos travaux, il me semble préférable de ne pas ajouter d'ici le Conseil Européen un projet de "conclusions" qui serait redondant. Je vous proposerai à Fontainebleau, pour clore chacun de ces échanges, un bref projet de conclusion qui pourra être amendé dans la nuit de lundi au vu de vos observations.

J'ai bien conscience qu'il s'agit là d'un ordre du jour particulièrement fourni. Mais cela est dû tout à la fois à la situation internationale, qui nous oblige à réagir, et aux exigences du développement de la Communauté, dont nous sommes collectivement responsables. J'espère que vous voudrez bien apporter votre pleine participation à cette tâche. Il s'agit de tracer ensemble notre avenir commun et, devant nos peuples qui viennent de se prononcer ensemble, d'accomplir notre devoir d'eurocéens.

.../...

Dans l'attente du plaisir de vous accueillir bientôt à Fontainebleau, je vous prie, Madame le Premier Ministre, de croire à l'expression de mes sentiments les meilleurs.

signé : François Mitterrand"./.